
Udvalget for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri

Til: Fødevareministeren

Dato: 21. februar 2013

Udvalget udbeder sig ministerens besvarelse af følgende spørgsmål:

L 148
Om kvælstofkvoten og indberetning af plantedække m.v.
Af fødevareministeren (Mette Gjerskov)

Spørgsmål 5
Forslaget om en automatisk nedsættelse af gødningsnormen i våde år er be-
grundet i, at den kraftige nedbør i 2010 og 2011 har resulteret i, at en stor del
af de pligtige efterafgrøder ikke har kunnet etableres, og at NaturErhvervsty-
relsen derfor har måttet give en række dispensationer fra efterafgrødekravet.
Det har ifølge ministeren betydet, at grundlaget for den kvælstofreducerende
effekt, som var forudsat i vandmiljøplanerne, ikke har været tilstede i hele pe-
rioden. Siden ministeren begrunder lovforslaget med, at dispensationer til ef-
terafgrødekrav øger kvælstofudledningen, har ministeren så nogen dokumen-
tation for, at kvælstofudledningen rent faktisk har været større i 2010 og 2011,
hvor der blev givet dispensationer fra efterafgrødekravet, eller baserer mini-
steren lovforslaget på, at udledningen teoretisk set kan have været større?
Her henvises til de beskrevne miljømæssige konsekvenser af lovforslaget,
hvor det antages dispensationer i 2011 fra efterafgrødekravet kan have bety-
det en øget udvaskning til vandmiljøet. Det er problematisk at effekten af
stramningen af reglerne er baseret på en antagelse, når der forligger resulta-
ter fra NOVANA overvågningsprogrammet, som viser at kvælstofudledningen
rent faktisk gik ned de to pågældende år, jf. bilag til spørgsmålet.

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Lene Espersen (KF), Erling Bonnesen
(V), René Christensen (DF) og Mette Bock (LA).
Svaret bedes sendt elektronisk til spørgerne på Lene.Espersen@ft.dk, Er-
ling.Bonnesen@ft.dk, Rene.Christensen@ft.dk, Mette.Bock@ft.dk og til ud-
valg@ft.dk.

På udvalgets vegne

René Christensen
formand
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